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Opočenský Mikuláš přilákal i letos tisíce návštěvníků. Ohlédnutí najdete uvnitř vydání.  foto: TIC Opočno

Vážení spoluobčané. Je před námi čas vánoční, společně pro-
žíváme čas adventu, setkáváme se na koncertech, rozsvěcu-
jeme svíčky na adventním věnci a počítáme dny, kdy used-
neme se svými nejbližšími ke svátečnímu stolu. Běháme po 
obchodech, nakupujeme dárky pod stromeček a přemýšlíme, 
jak udělat všem tu největší radost. Nesmí chybět ani kapr, 
stromeček je možná již připravený někde v předsíni a čeká na 
ustrojení, po celém domě voní cukroví.
 Ano, toto všechno jsou vánoční přípravy. Já sama za sebe 
se přimlouvám, trochu zpomalme. Dnes mě zastavila jedna 
paní na ulici a říkala mi: „Víte, paní Škrabalová, já už Váno-
ce nemám ráda, neumím se těšit, asi jsem to zapomněla.“ Je 
pravda, že pokud jsou děti malé, je vše jiné, vidíme jejich ro-
zesmáté oči plné radosti z toho, co hezkého jim Ježíšek přine-
sl... Odpověděla jsem té paní, že ji asi těžko mohu přesvědčit 
o tom, aby se těšila, ale jedna věc mě napadla. Druhý den 
jsem se u ní zastavila. Jen tak. A jen tak jsme seděly a povída-
ly, prohlédly jsme spoustu fotek, daly si svařák, upekly jsme 

vanilkové rohlíčky. Byla štastná a já jsem domů odcházela 
s tím, že jsem snad tuto paní přesvědčila, aby se na Vánoce 
opět začala těšit. S jejím svolením se s vámi o tento příběh 
mohu podělit.
 Chtěla bych vám všem za sebe i za celé vedení města popřát 
krásné Vánoce. Nevím, jestli bílé, ale alespoň mrazivé, abyste 
si, když přijdete z procházek, na nichž se určitě budeme po-
tkávat, mohli dát něco teplého a chutného, vonícího skořicí 
a Vánocemi.
 Dnes jsem otevřela obálku, v níž mě čekalo překvapení. 
Manželé z Opočna mi přejí hodně štěstí v příštím roce. A já 
jsem si uvědomila, jak ten čas letí a že nový rok je už opravdu 
blízko. Přeji i já vám hodně štěstí v tom roce příštím, a pokud 
budete mít pocit, že byste nám chtěli něco říci nebo budete po-
třebovat pomoci, zastavte se za námi. Nejen já a vedení města, 
ale i celý městský úřad se budeme snažit vám vyjít vstříc.
 Krásné Vánoce, hodně pohody a štěstí vám všem.
 Šárka Škrabalová, starostka Opočna
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z p r á v y  z  r a d n i c e  —

P A M Á T N Á  L Í P A  N A  T R Č K O V Ě 
N Á M Ě S T Í  P R O Š L A  Z K O U Š K O U

Ti z vás, kteří občas zavítají na Trčkovo náměstí, mohli po-
střehnout čilý ruch kolem samostatně stojící lípy srdčité. 
 Lípa u mne vzbudila zájem po bližším zjištění zdravot-
ního stavu. Strom se značně vychyluje ze své vlastní osy, 
na jeho bázi se nachází významná dutina, i jeho vitalita je 
značně zhoršená. V důsledku evidentního špatného zdra-
votního stavu a bezpečnosti občanů jsme se rozhodli ve 
spolupráci s Ing. Luďkem Prausem Ph.D., Bc. Barborou 
Vojáčkovou a Ing. Lucií Boháčovou z Ústavu nauky o dřevě 
Mendelovy univerzity v Brně, provést na lípě tahové zkouš-
ky. Tento krok je důležitý, abychom měli určitou jistotu, že 
dřevina nehrozí pádem, tedy škodou na majetku či zdra-
ví. Nikdy však nelze stoprocentně odhadnout, zda dojde 
u stromu k poškození či nikoliv, bavíme se totiž o živém or-
ganismu. Jelikož je v místě růstu dřeviny poměrně čilý tu-
ristický ruch a náměstí využívají i paní učitelky s dětmi ze 
družiny, je důležité znát případná rizika a včas jim předejít. 
 Tahové zkoušky byly na lípě provedeny v náš prospěch 
dvakrát. První měření proběhlo ve čtvrtek 20. 11. 2014 
Mendelovou univerzitou v Brně, druhé v pátek 28. 11. 2014 
arboristickou firmou Arboret z Prahy. 
 Tahové zkoušky jsou přístrojovou metodou ke zjištění 
stability stromu na základě měření síly, deformace dřeva 
kmene a náklonu báze, jejichž výsledkem je pravděpodob-
nost vývratu a pravděpodobnost zlomu kmene. To vše se 
zjišťuje za působení i dalších vlivů pomocí výpočetních ko-
eficientů.
 Mohu říci „naštěstí“ pro nás i lípu, tahové zkoušky do-
padly dobře. Dostali jsme doporučení lípu sledovat a pra-
videlně kontrolovat. Ale prozatím si můžeme být jisti, že 
žádné nebezpečí nehrozí. Renáta Tichá

z jednání zastupitelstva —

Na svém zasedání č. 2/2014 schválilo Zastupitelstvo města 
Opočna mj.:

– Zastupitelstvo města schválilo odměny za výkon funkcí 
neuvolněným zastupitelům v souladu s novelou vyhlášky  
č. 37/2003 Sb., o odměnách za výkon funkce členům zastupi-
telstev, ve znění pozdějších předpisů. Konkrétní částky jsou 
uvedeny v zápisu a usnesení zastupitelstva města č. 2/2014, 
které je uveřejněno na webových stránkách města Opočna 
www.opocno.cz.
Pozn.: Členové komisí rady a výborů, kteří nejsou členy za-
stupitelstva, nejsou odměňováni podle tohoto nařízení vlády. 
Svou činnost v komisích a výborech vykonávají dobrovolně, 
bez nároku na pravidelnou finanční odměnu. 

– Zastupitelstvo města delegovalo zástupce města do orga-
nizací, kde je město Opočno členem: Místní akční skupina  
Pohoda venkova, Euroregion Glacensis, Destinační společ-
nost Orlické hory a Podorlicko, Mikroregion Rodný kraj Fran-
tiška Kupky.

– Zastupitelstvo města schválilo smlouvu o úpravě vzájem-
ných vztahů mezi ručitelem a bankou. Zastupitelstvo města 
tím schválilo přijetí ručitelského závazku za úvěr, který Čes-
ká spořitelna, a.s. poskytne Sportovnímu klubu HC Opoč-
no, o.s. ve výši 2,400.000 Kč (slovy: dvamilionyčtyřistatisíc 

korun českých) na předfinancování projektu s názvem „Re-
konstrukce strojovny chlazení ZS Opočno“ se splatností  
do 31. 7. 2020. 

 Eva Rohlenováz jednání  rady —

Rada města č. 3/2014
– Rada města schválila finanční příspěvek Fondu ohrožených 
dětí ve výši 1.000 Kč.

– Rada města schválila nájemní smlouvu s Národním památ-
kovým ústavem na městskou knihovnu.

– Rada města schválila zadávací dokumentaci na změnu vytá-
pění v základní škole čp. 313 (nad poštou).

– Rada města schválila výběr dodavatele na stavbu opěrné zdi 
na Podkostelí. Bude jím společnost Dlažba Vysoké Mýto s.r.o.

– Rada města schválila záměr na pronájem rybníku Broumar.
– Rada města schválila finanční dar 1.000 Kč sportovnímu 
sdružení Česká unie sportu na akci „Sportovec roku“.

– Rada města schválila uzavření smlouvy se společností Mari-
us Pedersen a.s. na zajištění svozu odpadu pro rok 2015.

– Rada města rozhodla o nákupu knížky „Vzpomínka na Opoč-
no“ v hodnotě 30 tis. Kč (70 ks v tvrdé vazbě a 30 ks v brožova-
né vazbě). V knížkách bude logo města a bude uvedeno, že jsou 
vydány ve spolupráci s městem Opočnem.

upozornění  pro  občany  —

P R O V O Z  M Ě S T S K É H O  Ú Ř A D U  
A  I N F O R M A Č N Í H O  C E N T R A  B Ě H E M 

V Á N O Č N Í H O  O B D O B Í

Oznamujeme, že ve dnech 31. 12. 2014 a 2. 1. 2015 bude uza-
vřen Městský úřad Opočno a Informační centrum Opočno. Po 
všechny ostatní pracovní dny bude otevřeno. 
 Dovolte mi, abych vám všem popřála krásné a klidné prožití 
vánočních svátků a rok 2015 plný zdraví, štěstí a pohody.
 Mgr. Renáta Černá, tajemnice Městského úřadu Opočno

O D E Č T Y  V O D Y

– Vážení občané, vzhledem k tomu, že se přiblížil další termín pra-
videlného čtvrtletního odečtu (k 31. 12. 2014), dovolujeme si vás 
znovu požádat o spolupráci a nahlášení stavu vašich vodoměrů 
(nejpozději do 4. 1. 2015) způsobem, který vám bude  vyhovovat 
nejvíce:
1) pomocí odečítacího lístku (Pokud budete mít problém s vepsá-
ním čísel do vyhrazeného místa, napište odečet čitelně do horní 
části formuláře.) Odečítací lístek naleznete na poslední straně 
Opočenských novin nebo je k dispozici na podatelně MěÚ.

– osobně nebo poštou – TSMO Vodětín 679, Opočno 
– předat na podatelně na MÚ Opočno
2) vyplněním formuláře přímo na stránkách www.tsmopocno.cz
3) telefonicky na číslo 725 189 385 nebo 494 667 616 
   (paní Machútová) Děkuji. Ing. Marek Zelenka, ředitel TSMO

Oznamujeme, že dne 31. 12. 2014 bude kancelář 
TS uzavřena.

Technické služby přejí občanům města Opočna
krásné a klidné prožití vánočních svátků a

mnoho osobních i pracovních úspěchů v novém roce 2015.
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U Z A V Ř E N Í  P O B O Č K Y  Č E S K É 
S P O Ř I T E L N Y

Vážení klienti,
dovolujeme si vás informovat, že v rámci zlepšování kvality 
našich služeb zahájíme v pobočce Opočno (Opočno, Kup-
kovo nám. 247) modernizaci klientských prostor.
 Po dobu modernizace, od pondělí 29. prosince 2014 při-
bližně do začátku února 2015, bude pobočka Opočno do-
časně uzavřena.
 Pro správu svých účtů využijte, prosím, internetové nebo 
telefonní bankovnictví – službu SERVIS 24.
 Náhradní provoz pro vás zajistíme v blízké pobočce 
Dobruška (Dobruška, nám. F. L. Věka 26; tel. 956 736 220), 
otevírací doba:
 pondělí  9:00 – 12:30, 13:30 – 17:00
 úterý  9:00 – 12:30, 13:30 – 16:00
 středa  9:00 – 12:30, 13:30 – 17:00
 čtvrtek  9:00 – 12:30, 13:30 – 16:00
 pátek  9:00 – 12:30, 13:30 – 16:00
 Bankomat v Opočně zůstane po většinu doby moderniza-
ce v provozu, kromě nezbytných technologických odstávek. 
Mimo provoz bude v pondělí 29. prosince 2014 od 7:00 do 
16:00 hodin.
 Omlouváme se vám za snížení komfortu při správě vašich 
financí a děkujeme za pochopení. O termínu znovuotevření 
pobočky v nově zrekonstruovaných prostorách vás budeme 
včas informovat. Ing. Hana Marečková
 oblastní ředitelka retailového bankovnictví pro Orlicko
 Česká spořitelna, a.s.

s p o l e č e n s k á  k r o n i k a  

z p r á v y  z  k n i h o v n y  —

PROSINCOVÉ AKCE NA DĚTSKÉM ODDĚLENÍ

Výstavka, soutěž i tvořivá dílna tentokrát na stejné téma: 
Vánoce

(probíhá v půjčovní dobu – pondělí a středa 12–16.30)

TIP NA DÁREK PRO VAŠE BLÍZKÉ: I LETOS NABÍZÍ-
ME MOŽNOST V KNIHOVNĚ ZAKOUPIT DÁRKOVÝ 

POUKAZ NA ROČNÍ ČTENÁŘSKOU REGISTRACI.

KNIHOVNA O SVÁTCÍCH
UPOZORŇUJEME ČTENÁŘE, ŽE KNIHOVNA BUDE 

MEZI SVÁTKY UZAVŘENA. LETOS NAPOSLEDY 
PŮJČUJEME 22. PROSINCE, V PŘÍŠTÍM ROCE PAK 

POPRVÉ V PONDĚLÍ 5. LEDNA.

K N I Ž N Í  N O V I N K Y

Oddělení pro dospělé
– Barbara Erskinová: Nejtemnější hodina. Román. 
– Colin Falconer: Isabela. Historický román. 
– Angéle Lieby: Zachránila mě slza. Skutečný příběh. 
– Vladimír Liška: Ženy českých panovníků ve faktech, 
 mýtech a otaznících. Životní příběhy. 

– Haken Östlundh: Teror. Severská krimi. 
– Chloe Palov: Templářské tajemství. Napínavý román. 
– Lucinda Riley: Půlnoční růže. Román. 
– Adriana Šteflová: Jana Brejchová. 
 Kniha vychází s vědomím herečky. 

– Vlastimil Vondruška: Ďáblův sluha. Historický román. 

Oddělení pro děti
– Dagmar Urbánková: Zmrzlina. Pro nejmenší.
– Jiří Havel: Překlepy a nedoklepy. Poezie pro děti.
– Radek Malý: Moře slané vody. Poezie pro děti.
– D. L. Green: Kája, super frája 2. 
 Jak zvládnout týden bez televize.

– Francine Oomen: Tajemství Leny Notýskové. Pro dívky.
– Ivona Březinová: Útěk Kryšpína N. Dobrodružný příběh.
– Darren Shan: Bratři až do smrti. 
 Čtvrtý díl Ságy Lartena Hroozleyho.

– Jasper Fforde: Píseň zvěrokvarka.  
 Kronika Jennifer Strangeové 2.

Naučná literatura
– Renáta Fučíková: Obrazy ze Starého zákona
– Aneta Františka Holasová: Lumír včelaří

Kompletní přehled nových knih naleznete na našem webu knihovna.opocno.cz 
(bez www), On-line katalog, Seznamy a novinky.  (ms)

I  K N I H O V N A  D O S T A L A  D Á R K Y

Když jsem kontaktovala knižního distributora Seqoy ohledně jejich newsle-
tteru, neměla jsem nejmenší tušení, k čemu to povede. Můžete být bez obav, 
k ničemu špatnému nedošlo – právě naopak. Odpověděl mi přímo Jiří Pav-
lovský, majitel společnosti Seqoy, nakladatelství Crew a zdatný publicista 
v jedné osobě. Vyměnili jsme si několik e-mailů, ve kterých se pan Pavlovský 
zmínil také o tom, že zasílají knihy a časopisy zdarma do knihoven a pár by 
jich někdy mohli poslat i nám. Několik dní na to do knihovny přišel balíček, 
který rozhodně obsahoval víc než „pár“ komiksů. Náš fond se rozrostl napří-
klad o takové skvosty jako Útok titánů, Bleach, Naruto či Spider-Man, děti 
se můžou těšit také na časopis Bart Simpson. Podrobnější informace obdrží 
komiksoví nadšenci přímo v knihovně. 
 Jiřímu Pavlovskému velice děkujeme za štědrý dar a přejeme mnoho 
nakladatelských úspěchů do roku 2015!  (ms)

Ráda bych poděkovala panu MUDr. Václavu Benešovi 
a jeho sestřičce za ochotu a pomoc, kterou mi poskytují. 

Miloslava Novotná
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t é m a  —

D V A K R Á T  K  „ T E C H N I C K Ý M “

Do redakce nám přišly hned dva dopisy týkající se fungo-
vání Technických služeb města Opočna (dále jen TSMO). 
Zpracovali jsme je do otázek, které jsme položili jejich ře-
diteli panu Marku Zelenkovi. 

Otázky z dopisu pana B. Nováka (celé jméno ani kontakt nebyly 
v dopise bohužel uvedeny), který přišel do redakce 24. 11. 2014:

Pisatel se ptá, jak vysvětlíte provoz TSMO v ještě nezkolau-
dovaném objektu nemocnice? Podle něj by soukromému 
subjektu za takovýto postup hrozila pokuta.

Podle pana Nováka není pro cca 20 pracovníků zajištěna 
v rámci objektu v sociálních místnostech, s výjimkou ku-
chyňky, teplá voda. Tito pracovníci přijdou při své práci do 
styku s biologickým odpadem. Splňuje tento stav požadav-
ky z hlediska hygienických předpisů?
Dovolím si na obě otázky odpovědět současně a reakci zasadit 
do reálného kontextu. Technické služby (všichni pracovníci 
provádějící údržbu města a jejich vedoucí) měli i v minulých 
letech od předchozího majitele pronajaté prostory v areálu bý-
valé nemocnice (ve spojovacím krčku mezi budovami čp. 246 
a 462, kde je v současné době kadeřnictví a ordinace lékaře). 
Toto zázemí bylo silně nevyhovující. Stísněné prostory, skříň-
ky pro zaměstnance na chodbách, o nevyhovujícím sociálním 
zařízení ani nemluvě. 
 Uvítali jsme proto možnost přesunout se do přízemí budo-
vy čp. 246, kde jsme plánovali provést rekonstrukci a zlepšit 
podmínky pro naše zaměstnance a zároveň přesunout kan-
celář účtárny a kancelář ředitele společnosti a přinést tak 
naši službu blíže k vám. Na plánovanou rekonstrukci jsme 
si nechali zpracovat projekt a máme vydané platné stavební 
povolení ČJ MUO1159/2014/OV/DŠ/4 (samozřejmě včetně 
kladného stanoviska Krajské hygienické stanice Královéhra-
deckého kraje). V současné době máme na stavebním úřadě 
v Opočně podanou žádost o kolaudaci. Je pravdou, že stěho-
vání proběhlo před kolaudací, ale bylo nutné vyklidit tu část 
budovy, kterou jsme dosud obývali, aby majitel (město Opoč-
no) mohl také zahájit rekonstrukční práce. 
 Vím, že to není zcela správně, ale bylo to jediné možné řeše-
ní. Co se týče teplé vody pro naše pracovníky, realizace zajiš-
ťuje v dostatečné míře teplou vodu pro sociální zázemí mužů 
i žen. Tazatel nejspíš naráží na situaci způsobenou poruchou 
na novém ohřívacím zařízení, která je ale již vyřešena a vše 
funguje řádně. Bohužel, technika je technika a občas se po-
rouchá.

Při rekonstrukci prostor pro zázemí TSMO v areálu ne-
mocnice údajně došlo k úpravám interiérů (naházka, štu-
kování, malování) a až následně k opravám rozvodů elek-
třiny, vody a kanalizace. To mělo za následek opětovnou 
potřebu výše zmíněných dokončovacích prací. Podle pisa-
tele to ukazuje na chyby ve vedení společnosti.
Spíš bych si dovolil říci, že více jak o chybách ve vedení spo-
lečnosti takováto tvrzení vypovídají o atmosféře v naší lid-
ské společnosti, kdy si vytváříme názory na věci, o kterých 
máme nepřesné informace a spíše je využíváme k ventilování 
vnitřní frustrace ze současného stavu okolního světa nežli 

k smysluplné komunikaci a konstruktivní nápravě stavu věcí. 
Pokusím se tedy tuto otázku ozřejmit. V prostorách nyní vyu-
žívaných TSMO proběhla jako první oprava elektroinstalace 
a teprve poté oprava omítek. Havarijní stav rozvodů vody byl 
zjištěn a odstraněn následně. Při těchto pracích ale nedochá-
zelo k bourání již opravených částí zdiva (možná okrajově). 
K úpravám na elektroinstalaci se zásahem do zdiva ve vyma-
lovaných prostorách  došlo pouze v části určené pro ordinaci 
a zázemí lékařů, nikoliv v prostorách našich. Tyto úpravy si 
vyžádala potřeba rekolaudace a byly prováděny z rozhodnutí 
města. 
 Sám za sebe si myslím, že celá rekonstrukce proběhla ve-
lice efektivně a rychle a vážím si výkonu našich pracovníků 
i odpovědných zástupců města. Dle mého názoru je na místě 
spíše poděkování těmto lidem nežli kritika.

Dále pan Novák uvádí, že v objektu ČOV byla zřízena ply-
nofikace objektu osazením dvou velkých plynových kotlů, 
které jsou nakonec využívány jen k temperaci opuštěného, 
vystěhovaného objektu. Tím se platí dvojí nájem městu za 
nevyužívané kancelářské prostory v areálu ČOV a za nové 
prostory v nemocnici, a to z peněz občanů za vodné, stočné. 
Je to pravda?
Plynofikace objektu ČOV proběhla na podzim roku 2013 
a byla financována městem s nákladem cca 400 tis Kč. Již v tu 
dobu jsme počítali s plánovaným stěhováním do areálu ne-
mocnice a i pro tuto variantu byl projekt plynofikace navržen. 
 Je důležité si uvědomit, že v administrativní budově ČOV 
zůstávají nadále šatny obsluhy technologie, kancelář Ing. Ma-
chúta a laboratoř, což zabírá cca ¼ budovy (zbytek je tempero-
ván). Kotelna dále vytápí prostory haly na lisování kalu (kde 
musí být zachována potřebná provozní teplota) a musí být 
kapacitně připravena obsloužit i prostory technologie u paty 
vyhnívacích nádrží v případě mrazů, kdy hrozí zamrznutí roz-
vodů a rozsáhlé škody. 
 Původní kotelna byla tvořena dvěma kotli na tuhá paliva 
o výkonu cca 500 kW/kotel (jeden kotel provozní a jeden 
jako 100% záloha). Kotle bez možnosti regulace a automati-
zace. Roční náklad na topení a obsluhu kotelny byl cca 290 
tis Kč. V současnosti je kotelna tvořena dvěma moderními 
49 kW kotli zapojenými do kaskády s plynulou regulací vý-
konu a termostatem řízený protizámrzový systém u vyhní-
vacích nádrží. Náklady na vytápění v loňském roce klesly na  
120 tis Kč.  
 Co se týče placení dvojího nájemného, jak jsem již uváděl, 
TSMO platily i dříve nájemné za prostory v areálu bývalé ne-
mocnice. Navíc jednáme s městem (majitelem) o snížení ná-
jemného za budovu ČOV, aby odpovídalo skutečně využíva-
ným prostorům a nezatěžovalo náklady vodné a stočné.

Závěrem bych rád nabídl panu B. Novákovi (případně i jiným 
zájemcům) možnost návštěvy našich prostor a zodpovězení 
všech dalších případných otázek. Dovoluji si připomenout 
náš kontaktní formulář na našich webových stránkách (od-
kaz v horním menu „Starejme se společně“), prostřednictvím 
kterého nám můžete sdělovat vaše náměty, připomínky, ale 
i dotazy.  Ing. Marek Zelenka, ředitel TSMO

Druhý dopis, který do redakce zaslal pan Pohl (celé jméno a kon-
takt opět nebyly uvedeny), se týká organizační struktury TSMO. 
Pisatel by rád znal obsazení jednotlivých postů ve vedení společ-
nosti a počet pracovníků technických služeb. 
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Struktura technických služeb:

jednatel technických služeb:
Šárka Škrabalová

dozorčí rada technických služeb
Barbora Ležáková (přesedkyně DR)

Vladislav Kňourek (místopředseda DR)
Bc. Roman Mecner

Václav Slezák
Ing. Michal Pultar

ředitel technických služeb:
Ing. Marek Zelenka

vedoucí střediska technických služeb:
Jiří Cvejn

vedoucí střediska  Aqua:
Ing. Miloš Machút

Celkový počet zaměstnanců TSMO: 28
z toho 21 kmenových, 

 7 zaměstnanců z Úřadu práce (s dotací)

obsluha ČOV: 2
instalatéři : 3

dělníci údržby města: 10
pomocní dělníci údržby města (úřad práce): 7

účtárna: 3
vedoucí pracovníci: 3

o opočenských stromech —

V Á N O Č N Í  S T R O M  V  O P O Č N Ě

Je čas adventní, čas splněných přání, otevřených srdcí a přá-
telství. Doba, na kterou se všichni celý rok těšíme. Čas kdy se 
zastavíme, zaposloucháme do zvuku zvonů a koled. Spolu s ro-
dinou a přáteli prožijeme klidné svátky. Nehledě na klid a mír, 
který se rozprostírá v našich srdcích, je jedna věc, která spojuje 
miliony lidí po celém světě... vánoční strom.
 Jakým jiným stromem v našem seriálu o dřevinách zakončit 
rok, než tím vánočním? 
 Historie vánočního stromu není příliš dlouhá. Nejpravděpo-
dobnějším místem a dobou vzniku této tradice jsou země ně-
mecky mluvící, a to teprve v 18. století. V celé Evropě pak tradi-
ce vánočního stromu zakořenila ve století devatenáctém. První 
zmínky říkají: „S vánočním stromem obcházeli cechovní tova-
ryši stavení, koledovali a vybírali peníze na slavnost. Ozdobou 
slavnosti pak byl strom ozdobený předměty daného cechu (dat-
lemi, sýrovými figurami, mašlemi, dřevěnými figurkami…).“
 U nás pak první vánoční strom ozdobili, a dárky si pod ním 
darovali, herci Stavovského divadla v roce 1845. Strom vzbudil 
obrovský zájem a dostal se v povědomí nejprve mezi bohaté a od 
nich pak mezi prosté obyvatele Čech. Strom byl zkrášlován dle 
možností domácnosti. Stromy bohatých se třpytily a zářily na 
všechny strany. Strom chudého občana nebyl tak bohatý, ale ra-
dost dokázal rozdávat stejnou, ne-li větší. 
 Jak a kdy se dostal strom na veřejná prostranství? Kdy se ob-
jevil na prvních náměstích? O tuto tradici se zasloužil Rudolf 
Těsnohlídek, který se v roce 1921 vrátil z Kodaně, kde byl svěd-
kem nevídané události. Na náměstí tam stál vzrostlý, ozdobený 
smrk, pod nímž se konala sbírka pro chudé děti. S myšlenkou 
uskutečnit něco podobného v Čechách se vracel zpět domů. 
A tak v zimě roku 1922 byl v Brně postaven a ozdoben strom 
s cílem pomoci chudým dětem. Následující Vánoce se přidávala 

i ostatní velká a malá města. Postupně se ke sbírce připojil i zpěv 
vánočních koled. Dnešní náměstí a ulice již nezdobí jen vánoční 
stromy, ale i jiná světélkující výzdoba. Vše začíná časem advent-
ním, v období vánočních trhů, koncertů a čertovského rojení. 
Někde, tak jako v našem městě, rozsvěcí strom Mikuláš. To vše 
se děje za radosti všech lidí. 
 Stromy ve své historii zhasly pouze jednou, a to na šest let 
po dobu trvání druhé světové války. Po skončení války byl opět 
rozsvícen Vánoční strom Republiky v Praze na Staroměstském 
náměstí, který se stal symbolem míru a svobody.

 A kdy byl rozsvícen první vánoční strom u nás na Kupkově 
náměstí? To přesně nevíme, avšak s panem Hamáčkem jsme 
objevili fotografii datovanou přibližně k roku 1935, která přes-
ně dokládá, že sbírky se konaly i tady u nás. Takže se poko-
chejte jedním z prvních vánočních stromů, který zdobil město 
Opočno. Bohužel nevíme, zda se jedná o první ozdobený strom 
v Opočně, ale jedná se o jedinou dochovanou fotografii vánoč-
ního stromu v archivu letopisecké komise města Opočna. 
 Pro Opočno jsme letos vybrali strom, který zasadila a pečlivě 
se o něj starala rodina Serbouskova z Dobříkovce, tímto jim za 
strom velice děkujeme. Strom měří 15 metrů, je hustě větvený 
a od roku 1935 nám „krapet“ povyrostl. Velkou ozdobou Kup-
kova náměstí však zůstává i nadále. Letos dokonce s novou neo-
nově zářící hvězdou na svém vrcholu. 
 Možná by bylo pěkné znovu obnovit tradici vánoční sbírky 
a dát tak najevo sounáležitost s potřebnými. V Brně, místě prv-
ního veřejného stromu, je tato tradice stále živá a jsou na ni pat-
řičně hrdí. Vždyť Vánoce nejsou jen o frontách, dárcích, úklidu 
a nepřetržitém stresu. Vánoce jsou svátky klidu a míru, proto si 
vzpomeňme na své blízké a nechme se unášet na vlně pohody.
 Tímto vám přeji krásné svátky vánoční a šťastný nový rok. 
 Renáta Tichá

Vánoce v Opočně (asi 1934). foto: archiv letopisecké komise



Prosinec nabízí hned dvě „čtyřková“ výročí, obě však mají své 
ALE. Posuďte sami:
9. prosince 1964 zemřel opočenský rodák, hudební skladatel 
Václav Marel. 
ALE – letos jsme mu věnovali v Opočenských novinách vzpo-
mínku u příležitosti výročí jeho narození – 18. července 1904 
v Opočně.
19. prosince 1874 zemřel hudební skladatel a vlastenec P. Josef 
Vorel.
ALE… Josef Vorel byl zmiňován v Opočenských novinách už 
několikrát, třeba v souvislosti s obnovením pamětní desky na 
jeho rodném domě v ulici, která nese jeho jméno, nebo u příle-
žitosti 210. výročí narození (14. listopadu 1801). A nešlo o pou-
hé zmínění, jeho životu a dílu se dostalo zasloužené pozornos-
ti. V Opočenkách i výstavou v Kodymově národním domě. 
 Naštěstí jsme našli výročí možná méně významné, přesto 
si v našem kalendáriu své místo zaslouží. Vraťme se spolu 
s knihou 1068–2000 o třicet let nazpět, přesně do 19. prosin-
ce 1984: „Po nezbytných stavebních úpravách byl předán do 
užívání nový Klub důchodců v Kodymově ulici čp. 20. Odbor-
né práce provedl Okresní stavební podnik, závod Dobruška, 
adaptaci městem Opočnem vybavených místností povětšině 
provedli sami důchodci. Z verandy domu je krásný výhled na 
zámecký park, rybník Broumar a Orlické hory.“ Dům čp. 20 
najdete v dolní části Trčkova náměstí a letopisecká komise při-
náší k tomuto výročí dvě dobové fotografie. 
 Za letopiseckou komisi dm

ročník XVII. (XXIV.) — číslo 16 | strana 6

o b r a z o v é  k a l e n d á r i u m  —

Rekonstrukce čp. 20 na klub důchodců – říjen 1983, Adolf  
Havelský, Josef Marek (otec p.učitelky Mádrové) a Jan Tošovský.

Podle usměvavých tváří, které mnozí z nás poznávají, se zdá, že klub důchodců v čp. 20 se těšil oblibě. foto:  2x archiv letopisecké komise



p o z n á v a c í  s o u t ě ž  —

Bylo vás hodně, kdo jste správně poznali dům čp. 622-623 
v Dobrušské ulici. Děkujeme za všechny odpovědi, kalen-
dář na rok 2015 tentokrát poputuje k paní Marcele Pickové 
z Opočna, gratulujeme.
 Dobrušské ulici se dlouho říkalo „ve stodolách“. Právem. 
Stála zde skutečně jedna stodola vedle druhé. Krásně je to vi-
dět na dvou fotografiích. Na první z nich dům čp. 622–623 již 
stojí, z obou stran s ním sousedí stodoly. Stodoly jsou vidět i na 
protější straně ulice, tu si však můžete daleko lépe prohléd-
nout na druhé fotografii.

POZNÁVACÍ SOUTĚŽ 2014 – DVA VÍTĚZOVÉ
V tomto čísle Opočenských novin měla být naše soutěž ukon-
čena. Bude a nebude. Bude v tom, že můžeme spočítat, kdo 
poslal během roku 2014 nejvíce správných odpovědí. 
 Celkem se soutěže zúčastnilo 51 čtenářů, dvěma z nich se 
podařilo odpovědět správně na všech 13 soutěžních otázek. 
Velmi gratulujeme oběma celoročním výhercům, paní Zdeně 
Vašíčkové a panu René Javůrkovi. Máme pro ně připraveny 
ceny v podobě knih. Zde je na místě velká omluva. Těšili jsme 
se, že jim předáme knihu o Opočenských proměnách, bohu-
žel se letos nepodaří. V roce 2014 měly dny nějak málo hodin, 
snad budou v roce 2015 dny delší…  
 Vítěze tedy známe, v tomto směru jsme soutěž 2014 ukonči-
li. Ale zcela nečekaně „přišla“ další otázka, která nám odstar-
tuje ročník 2015. Jak k nám přišla? 

POZNÁVACÍ SOUTĚŽ 2015
Když jsem chtěla připravit text o tom, kdo a kdy stavěl dům čp. 
622–623, upozornil mě jeden Opočeňák, že na domě je tabule, 
která jmenuje stavitele. Přiznám se, že jsem si jí nikdy nevšimla.  

A tak jsem ji šla vyfotit a právě přitom „ke mně přišla“ další 
soutěžní otázka. Je jednoduchá. Poznáte z této tabule, kdo 
dům stavěl?
 Své odpovědi zasílejte e-mailem na adresu info@zusopo-
cno.cz nebo smskou na číslo 739 145 521, pozor na blízký ter-
mín uzávěrky. Soutěží se o čokoládu „s Opočnem“.

j a k  t o  v i d í  H e l g a   —

M I KUL Á Š

Tak a je to. Tradiční Mikuláš v Opočně je za námi. Náměstí je čistě 
zametené, po zlatém třepení, které vystřelovali andělé na diváky, 
není ani stopy. A následuje první chvála, první kritika. Diváci jez-
dí opravdu z velkých dálek, aby tu naši show mohli vidět. Reakce 
od nich jsou nadšené a pozitivní. Strhující podívaná je pro ně vel-
kým zážitkem a nepochopitelný je pro ně vůbec nápad realizovat 
takovou show pod taktovkou takto malého města. Kritické při-
pomínky mají někteří místní. Zdá se jim to pořád stejné, dlouhé 
nebo naopak krátké, velký ohňostroj za statisíce (nikdy nestojí 
statisíce), moc čertů, nudný vousatý Mikuláš, málo se třpytící an-
dělé, příliš horká medovina, drahé zboží na stáncích atd. Kritika 
mi nevadí, naopak, mnohdy může být podnětným signálem k vy-
mýšlení nových prvků do představení, vylepšení stávajícího pro-
gramu. Byť se organizační tým snaží vnést do mikulášské show 
vždy nějaké nové vstupy, jeví se to pro kritiky stále stejné. Těžko 
říct, kde by ještě chtěli změnu, mikulášská akce jednoznačně 
musí být o Mikuláši a čertech, zde moc prostoru pro novoty není. 
Když pojedete do Prahy na rozsvícení vánočního stromu na Sta-
roměstském náměstí, tak to má také každý rok velmi podobný děj. 
Podstata je prostě vždy tatáž. Zahrát koledy, odpočítat, rozsvítit 
strom, vydechnout úžasem a hurá domů do tepla.
 Při akci, jakou je náš Mikuláš v Opočně, účinkuje velká spousta 
lidí. Divadelníci, šermířská skupina, mistři fireshow, děti z míst-
ních škol, dobrovolníci z řad občanů a další a další. Na organizaci 
se podílí pracovníci Technických služeb města Opočna, naši ha-
siči, zvukaři, kameramani, osvětlovači a mnoho dalších. Je velmi 
náročné tuto obrovskou skupinu lidí ukočírovat tak, aby vše klap-
lo na 100 %. Také technika ráda dělá naschvály v podobě vypadá-
vání zvuku, když si sám velký Lucifer zpocenou rukou sáhne na 
mikroport. A uprostřed akce už to nejde napravit, nemůže se říct 

„stop“ a jít Lucifera přepudrovat a zkoumat drátky u mikrofonu. 
To prostě není možné. Také když kočáru taženému koňmi vstou-
pí do cesty maminka s kočárkem, tak se zkrátka musí nechat sjet 
o dva čerty víc, protože zdržení se musí nějak vyplnit. 
 Celá akce je dílem dlouhodobé přípravy, ukrajování si z osobní-
ho volného času na úkor této mikulášské parády, za kterou přijede 
víc jak šest tisíc lidí. Proto buďme shovívaví k některým vadám na 
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 foto: 3x archiv letopisecké komise



kráse. Ono kritizovat je snadné, ale jít s kůží na trh před tisícové 
davy, to neumí každý. A mrzí to o to víc, že nepodnětná kritická 
slova zaznívají z úst právě těch, které účinkovat v žádné show pro 
děti nikdy neuvidíte. 
 Závěrem patří velký dík Josefu Machačovi a partě lidí okolo něj, 
protože do realizace Mikuláše dávají nejen svůj volný čas, ale kaž-
doročně tomu obětují i kus sebe.    (os)

k a l e n d á ř  a k c í  —

každé 
pondělí

od 18:30

JÓGA PRO ZAČÁTEČNÍKY
Základní škola, Trčkovo náměstí 11
Lektorka Božena Tymichová. tel.: 721 114 248

každé 
úterý

od 9:00

RODINNÉ CENTRUM SLUNÍČKO
Sokolský dům
RC Sluníčko v Opočně je tu pro všechny děti a rodiče, 
kteří si chtějí hrát a přitom se něco naučit. 

každou
středu

od 17:00

JÓGA PRO POKROČILÉ
Kodymův národní dům
Lektorka Božena Tymichová. tel.: 721 114 248

každou
středu

od 19:30

CVIČENÍ PILATES
Tělocvična ZŠ Opočno, Trčkovo náměstí
Pod vedením profesionální instruktorky metody PI-
LATES. V tělocvičně ZŠ, Trčkovo náměstí v Opočně. 
Případné dotazy na tel. č. 606 470 805. 

každou
středu

a sobotu

ŠKOLA BRUSLENÍ
Zimní stadion v Opočně
Každou středu od 16:15 do 17:30 hodin a sobotu od 
15:15 do 16:30. Neumíš bruslit? Nevadí. Škola brus-
lení probíhá až do konce února. Přijít můžeš kdykoli. 

Úterý 
16. 12. 

9:00

VÁNOČNÍ BESÍDKA
Sokolský dům
Vánoční koledy a možná něco malého pod stromeč-
kem. Pořádá Rodinné centrum Sluníčko.

Středa 
17. 12. 
16:00

VÁNOČNÍ LADĚNÍ, TVOŘENÍ A VONĚNÍ 
Základní škola na Trčkově náměstí čp. 4 
Žáci a učitelé ŠD a 1. a 2. tříd zvou všechny, kteří 
mají chuť se vánočně naladit. Čekají na vás dílničky, 
koledy a vánoční punč!

Sobota
20. 12. 
18:00

VÁNOČNÍ KONCERT OPOČENKY 
Kodymův národní dům 
Vstupenky zakoupíte v IC Opočno. Vstupné 90 Kč.

Neděle
21. 12. 
14:00

ŠTĚDRÝ VEČER 
Kodymův národní dům 
Pohádka loutkového divadla Opočenský Kašpárek.

Neděle
21. 12. 
17:00

ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ JAKUBA JANA RYBY 
kostel Nejsvětější Trojice 
Soprán: Veronika Němcová, alt: Šárka Dolejšová, 
tenor: Jaroslav Smola, bas: Zdeněk Svědík, varhany: 
Barbora Lepšová. Pěvecký sbor Kácov – sbormistr 
Jiří Skopal. Orchestr KMČ – dirigent Václav Lepš. 
Ozvučení: Pavel Urbánek. Vstupné dobrovolné.

Neděle
21. 12. 
17:00

HOKEJ MUŽI: 
HC OPOČNO – TJ SOKOL SEMECHNICE 
Zimní stadion v Opočně 
Utkání Krajské soutěže mužů

22. 12. – 
23. 12.

BETLÉMSKÉ SVĚTLO 
Informační centrum
Přijďte si do informačního centra pro betlémské světlo.

Úterý
23. 12. 
18:00

MUZICÍROVÁNÍ PŘED BAŠTECKOU BRÁNOU 
Dechové kvarteto Petra Ryšavého 
Na programu: tradiční vánoční koledy i písně novější

Neděle
28. 12. 
17:00

JAN KŘTITEL VAŇHAL – MISSA PASTORALIS 
kostel Nejsvětější Trojice 
Pro sóla, sbor, varhany a orchestr. Rychnovský chrá-
mový sbor s orchestrem, dirigent Eva Fuksová. Só-
listé: Helena Tamelová – soprán, Lenka Kafuňková 

– alt, Dušan Růžička – tenor, Jakub Hrubý – bas, Jiří 
Fuks – varhany.

ROZPIS VÁNOČNÍCH A NOVOROČNÍCH BOHOSLUŽEB

24. 12. 2014 Štědrý den 
16:00  Děkanský kostel

25. 12. 2014 slavnost Narození Páně  
Klášterní kostel 9:00, 15:00 DD

26. 12. 2014 Svátek sv. Štěpána  
9:00 Děkanský kostel

31. 12. 2014 Silvestr  
15:30 Děkanský kostel

1. 1. 2015 slavnost Matky Boží, Panny Marie  
9:00 Děkanský kostel

Aktuální seznam akcí v Opočně včetně sportovních utkání
naleznete na www.opocno.cz.

 z  k u l t u r y   —

M I KUL Á Š  ROZ S V ÍT I L  VÁN O ČN Í  S TRO M

Mikulášova berlička rozsvítila vánoční strom, oči dětí se roz-
zářily a nálada byla opravdu skvělá. Takový byl Mikuláš 2014. 
Opět nechyběli čerti, kteří jaksepatří pozlobili naše děti, ale 
pak sami uznali, že na náměstí jsou jen ty hodné, a tak v klidu 
odešli zase do pekla. 

 Myslím si, že k dokonalosti v ten večer chyběl jen lehounký, 
padající sníh. Ti, kdo akci připravovali, sice nějaké chybičky 
viděli, ale z vašich reakcí, které mi stále přicházejí, je vidět, že 
se vám program líbil. Někdy je opravdu těžké vyhovět všem. 
Celá akce se připravuje už v okamžiku, když skončí porcinkule. 
Pan Machač se postará o scénář, hledá dobrovolníky, ostatní 
zajišťují práci okolo. Ne vždy se daří všechny přípravné práce 
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Při pohledu shora se hlavy návštěvníků jevily jako špendlíkové hla-
vičky. A že těch špendlíků bylo opravdu hodně! Foto: TIC Opočno
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zvládat hladce, ale nakonec sami vidíte, jak úžasná věc se díky 
všem, kdo se na přípravách podílí, podaří. 
 Velké poděkování patří technickým službám, které celý 
týden chystají podium, předpodium, molo, montují, co se dá, 
a při samotné akci jsou součástí programu. Divadlu Kodym 
a Sdružení kulturních aktivit pod vedením pana Machače, kte-
rý svou hereckou dovedností předvedl, že opravdu umí. Pro-
jekci letos zajišťoval pan Lacman, tu jste všichni chválili, bylo 
vidět opravdu ze všech koutů náměstí. Ozvučení jsme, jako ka-
ždoročně, svěřili panu Nalezínkovi, za efekty a tečku v podobě 
krásného ohňostroje vděčíme panu Krbovi. Tito všichni se už 
těší na příští rok, jak nám v Opočně přichystají nové zážitky. 
Děkuji všem. 
 Ráda bych poděkovala také sponzorům, kteří se na akci po-
dílejí. Mnozí z nich jsou i součástí celého programu a část, kte-
rou zajišťují, zároveň sponzorují. Jsem moc ráda, že je máme 
a že s nimi můžeme nadále počítat. 
 Nechci zapomenout ani na ty, kteří nejsou vidět. Buď jsou 
schováni za „čertovskou“ či jinou maskou, nebo pomáhají ně-
kde v „zákulisí“. Třeba se starají o to, aby účinkující nešli do 
akce s prázdným žaludkem. Všem jim děkuji.
 Přeji opočenskému Mikuláši, aby měl úspěch i nadále, 
a doufám, že se na všechny vždy budu moci s důvěrou obrátit 
i v dalším roce. 
 Na závěr mého poděkování připojuji rozpočet akce, proto-
že považuji za důležité, abyste mohli sami posoudit, co jsme 
schopni vytvořit z částky, kterou město Opočno na akci po-
skytuje.  Šárka Škrabalová 

Rozpočet na akci Mikuláš v Opočně 2014
Výdaje na akci:
Ozvučení – Libor Nalezinek  25.000Kč
Projekce  29.040 Kč
Ohňostroj  45.000 Kč
Občerstvení 15.000 Kč
Organizační zabezpečení 

– Sdružení pro rozvoj kulturních aktivit Opočna   25.000 Kč
Lanové aktivity  21.548 Kč
Program Mikuláše 70.000 Kč
Celkem 230.588 Kč

Příjmy:
Dobrovolné vstupné  58.700 Kč
Dar paní Moniky Růžičkové  20.000 Kč
Dar Energo Choceň 5.000 Kč
Celkem  83.700 Kč

R Y B O V A  V Á N O Č N Í  M Š E

Mladší pastýř budí staršího mistra: „Hej, mistře, vstaň bystře,“ 
protože zaslechl libý zvuk. „Slyším za horou tam zvuk, mol-
dánkový jemný hluk.“ Starší se po prvotní rozmrzelosti, „nu, 
nu proč mi nedáš v spaní pokoje?“ dohaduje o příčinách onoho 
zvuku. „Co jest to, co jest za libé hraní?“ oba chtějí zjistit jeho 
původ. To andělské hlasy zvěstují narození Mesiáše, budí další 
pastýře a radí jim, aby se mu šli poklonit do Betléma.
 Česká mše vánoční se stala v době vánoční dílem nejhraněj-
ším a nejpopulárnějším. Složil ji venkovský učitel a hudební 
skladatel Jakub Jan Ryba roku 1796, a protože z latinsky zpí-
vaných žalmů nemá podle něj náboženský užitek ani zpívající 
ani poslouchající, napsal její text v češtině.

 Příběh vypráví o zvěstování Kristova narození a příchodu 
pastýřů k jesličkám. Rozespalý pastevecký mistr se rozhod-
ne, že se půjde Ježíšovi poklonit se svými pomocníky. Pastýři 
se v Betlémě klaní Ježíšovi a přinášejí mu dary, lidé a andělé 
chválí Boha. Pastýři dále opěvují narozeného Spasitele, loučí 
se s Ježíšem a žádají o jeho požehnání.
 V Opočně bude tato krásná staročeská vánoční mše prove-
dena 21. prosince 2014 od 17 hodin v kostele Nejsvětější Troji-
ce. Vstupné je dobrovolné. 
 Koncert se koná za podpory stavební společnosti Štěpánek 
spol. s r. o. a Římskokatolické farnosti – děkanství Opočno.  (th)

p ř i š l o  d o  r e d a k c e  —

R O Z V E R N Á  K Ů Z L Á T K A ,  M I K U L Á Š 
S  A N D Ě L Y  A  Č E R T Í K  S  Č E R T I C Í

Ano, ti všichni zpříjemnili dětem Mikulášskou besídku Rodin-
ného centra Sluníčko. V tělocvičně Sokolského domu se sešlo 
20 dětí a téměř stejný počet rodičů. Děti byly dobře naladěny 
a bez dutání zhlédly maňáskovou pohádku o kůzlátkách od 
Boženy Tymichové a jejích kolegyň. Při hrách a společném 
zpívání děti provázel čertík s čerticí v podání Dany Markové 
a Katky Vošlajerové, světlý protějšek jim vytvořila „andělská“ 
paní ředitelka Jana Hrnčířová. 

 A samotný Mikuláš? Nakonec nás navštívil i on – důstojný 
Mikuláš v doprovodu bílého anděla. Málokdo by v této krásné 
dvojici poznal sourozence Škrabalovy. 
 Chtěla bych poděkovat všem, kdo se na Mikulášské besídce 
podíleli, a rodičům, kteří s dětmi přišli. Velký dík patří paní 
Soně Polové za dárečky pro děti a městu Opočnu za spolupráci.
 Za RC Sluníčko, oddíl T.J. Sokol Opočno 
 Marika Nachtigalová

A G E N T U R A  S O C I Á L N Í  P É Č E

Nacházíme se v čase adventním. Čase, kdy se scházíme se svou rodinou 
u rozsvíceného stromku, kdy se zamýšlíme nad našimi životy a vzpomí-
náme na naše zesnulé. Pojďme se dnes společně zamyslet nad tím, co 
bychom mohli udělat pro naše blízké, aby se cítili lépe. 
 Každý člověk, každá osobnost má právo žít důstojně a spokojeně ve 
svém přirozeném domácím prostředí, a to i v případě, kdy už není zcela 
soběstačný a potřebuje pomoc druhé osoby. 

Mikulášská besídka ve Sluníčku.  foto: TIC Opočno
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 V minulosti docházelo k tomu, že osoby se závažnějším onemocně-
ním nebo i méně soběstační senioři bývali umísťováni do zdravotnic-
kých zařízení pro dlouhodobě nemocné, často na velmi dlouhé období. 
 Byli tak vytrženi ze svého přirozeného prostředí, z rodného domku 
či bytu, kde strávili většinu svého života. Ztráta kontaktu se svými přá-
teli, rodinou a okolím tak často velmi negativně působila na psychický 
a následně i zdravotní stav člověka. 
 Jsme rádi, že dnešní doba nabízí i jiné možnosti a že vám můžeme 
nabídnout i jiné řešení, ve formě domácí péče, kterou poskytuje Agen-
tura Mgr. Zuzany Luňákové z Českého Meziříčí. Naše agentura působí 
v tomto kraji již déle než 15 let a jejím cílem je spokojený klient. Podle 
reakcí klientů a pozitivních ohlasů jejich rodinných příslušníků je znát, 
že se nám náš cíl daří plnit. 
 Výhodou naší společnosti je kombinace zdravotní i sociální péče, 
kterou poskytujeme klientům starším 16 let se zdravotními potížemi, 
se zdravotním i mentálním postižením, ale i seniorům. 
 Kvalitní odbornou péči při ošetřování krátkodobě i dlouhodobě ne-
mocných provádí kvalifikované zdravotní sestry v domácím prostředí 
klienta. Ze zdravotních služeb poskytujeme např. odběry krve, převazy, 
injekce a rehabilitační ošetřovatelství. Staráme se také o diabetiky, on-
kologicky nemocné a pacienty po úrazech. 
 Zvládat běžné denní úkony, jako je péče o vlastní osobu a o domác-
nost, pomáhají klientům naše kvalifikované pracovnice v sociálních 
službách – pečovatelky. Mezi tyto úkony patří např. pomoc při podává-
ní jídla a pití, při oblékání, při osobní hygieně, pomoc s chůzí. Klientům 
zajišťujeme také dovoz oběda, úklid domácnosti, nákupy, ale i dovoz 
a doprovod k lékaři nebo na instituce dle jeho potřeb. 
 Výkony provedené našimi zdravotními sestrami v rámci domácí 
zdravotní péče, které naordinuje ošetřující lékař, hradí zdravotní pojiš-
ťovny. Úhrady za sociální služby hradí klient sám, dle ceníku vytvoře-
ného na základě § 6 vyhlášky č. 505/2006 Sb. s odvoláním na zákon 
č. 108/2006 Sb. Náš ceník je k dispozici na internetu a na vyžádání jej 
můžeme zájemcům předložit. 
 Nedílnou součástí naší péče o klienty je i půjčování kompenzačních 
pomůcek. V naší nabídce jsou mechanické vozíky, chodítka několika 
typů, klozetová křesla, pomůcky do koupelny, polohovací lůžka aj. 
 Klienti mohou využívat naše služby 24 hodin denně, pracujeme tedy 
také o víkendu. 
 Zájemci nás mohou kontaktovat kdykoli na tel. 603 555 813, pevná 
linka 494 661 062, na e-mailu: lunakova.zuzana@tiscali.cz. 
 Konec roku přináší i nová přání a předsevzetí do roku nového. Pojď-
me si dnes společně popřát, aby se nikdo necítil nejen v těchto dnech 
sám, aby měl každý člověk pocit jistoty, že se má na koho obrátit. 
 Do nového roku přejeme všem hodně zdraví a spokojenosti, a aby se 
každý den, aspoň na chvíli, objevil každému úsměv na tváři. 
 Milena Novotná

T Ř Í K R Á L O V Á  S B Í R K A  2 0 1 5

Tříkrálová sbírka je největší sbírkovou a dobrovolnickou 
akcí v České republice. Tentokrát se koledníci vydají na 
pouť za „světlem dobrých skutků“ už po čtrnácté a věříme, 
že jich bude zase mnoho...
 Na Dobrušsku a Opočensku budou koledovat v sobotu 10. 
ledna 2015. Skupiny tří králů doprovázené vedoucím budou 
sbírat finanční příspěvky do úředně zapečetěné kasičky opat-
řené charitním logem a obdarovávat dárce drobnou pozor-
ností. Vedoucí skupinky bude vybaven průkazem koledníka.
 Motto Tříkrálové sbírky 2015 již tradičně zní:
POMOC RODINÁM A LIDEM V NOUZI U NÁS I V ZA-
HRANIČÍ A PODPORA CHARITNÍHO DÍLA

Konkrétním záměrem Farní charity Dobruška je doplnění 
nabídky zdravotních pomůcek do charitní půjčovny, podpo-
ra sociální služby osobní asistence, přímá pomoc rodinám 
v soc. tísni, rodinám s postiženým dítětem a podpora aktivit 
souvisejících s projektem Adopce na dálku. 
 Po skončení sbírky vám přijdou koledníci v neděli 11. led-
na v 17 hod. zazpívat na náměstí v Dobrušce a dozvíte se 
předběžný výsledek sbírky.
 Děkujeme všem lidem dobré vůle za vlídné přijetí koled-
níků při sbírkách v uplynulých čtrnácti letech a prosíme vás 
všechny, u koho naši koledníci zazvoní v sobotu 10. ledna: 
Otevřete jim nejen dveře, ale i svá srdce a věřte, že přichá-
zejí s upřímným poselstvím a pomáhají tak dobré věci. Za 
vaše finanční příspěvky charitě i sladké maličkosti koledu-
jícím dětem předem upřímně děkujeme a přejeme vám do 
nového roku hodně zdraví, štěstí a vzájemné lásky!
 Prosíme každého, kdo by se chtěl jakkoli zapojit do orga-
nizování a realizace sbírky, nechť nás kontaktuje. S vaší po-
mocí a dobrými nápady přinese Tříkrálová sbírka ještě více 
užitku.   Ing. Jana Poláčková
  Farní charita Dobruška,  www.dobruska.charita.cz
 

v y š l o  v  t i s k u  —

O P O Č E N S K Ý  Z Á M E K  K V Ů L I  S O U D N Í M U 
S P O R U  P Ř I Š E L  O  D O TA C E  T É M Ě Ř  

T Ř I C E T  M I L I O N Ů  K O R U N

Rychnovský deník, 7. 12. 2014 – Dlouhodobý třiadvaceti-
letý spor, který se státem vede dědička původních majitelů 
Kristina Colloredo-Mansfeldová, vrátil před několika týdny 
soud v Rychnově nad Kněžnou na úplný počátek.
 Pro zámek to znamená však zatím jediné: ztrátu dotací. 
A nejde jen o nějaké drobné. Renesanční zámek letos přišel 
o přislíbené dotace ve výši 26,5 milionu korun. Peníze měly 
posloužit na obnovu letohrádku, dvora a zámecké jízdárny.
 Opočenský zámek přitom patří i přes dlouholeté spory, 
ale částečně i díky nim, mezi nejvíce navštěvované památky 
v kraji. „Vzhledem k tomu, že na jaře bylo vydané rozhodnutí 
Ústavního soudu v této věci, tak zámek Opočno přišel o část 
finančních prostředků, kterou měl na údržbu,“ řekl kastelán 
zámku Josef Jirák.
 Podle něj se jednalo o peníze na údržbu dvora a jízdárny ve 
výši 8,5 milionu korun, jejichž uvolnění ministerstvo poza-
stavilo. Bylo možné dofinancovat jen projekční práce.
 Hotov je projekt na celkovou rekonstrukci letohrádku, kte-
rá měla vyjít na 18 milionů korun.
 Je už vydané také stavební povolení, ale kvůli nutnosti 
vlastnické stability v příštích pěti letech zámek podle Josefa 
Jiráka přišel o možné dotace z takzvaných norských fondů.
 Při dotaci „z norských fondů“ je totiž třeba, aby památku 
vlastnil v příštích pěti letech stát. Při současném vývoji spo-
ru však není jasné, zda zámek majitele nezmění.
 V letohrádku měla vzniknout kavárna a expozice, která by 
mapovala život šlechty.
 Do zámku putovaly peníze i v minulých letech, ne však 
v takových objemech, jako měly letos. V posledních sedmi 
letech se v zámku udály změny za devět milionů korun.
 Národní památkový ústav však chce o zámek bojovat stej-
ně jako hraběnka Kristina Colloredo-Mansfeldová.
 Kdo uspěje, se zatím neví. Dílčí úspěch však zažila Kristi-
na Colloredo-Mansfeldová například v momentě, kdy spolu 
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se svým bratrancem Jeromem vysoudila 68 obrazů ze sbírky 
jejich dědečka. Autor: Barbora Zemanová

z e  s p o r t u  —

 —  H O K E J  —
R O Z P I S  U T K Á N Í  N A  Z I M N Í M  S T A D I O N U  V  O P O Č N Ě

 19. 12. 19.30  HOKEJ JUNIOŘI: HC Opočno – HC N. Paka/Jičín
 20. 12. 9.00  HOKEJ ŽÁCI: HC Opočno - HCM Jaroměř
 21. 12. 17.00  HOKEJ MUŽI: HC Opočno – TJ Sokol Semechnice
 24. 12. 9.30  STARÁ GARDA: HC Opočno – TJ Sokol Semechnice
 27. 12. 8.00  MLADŠÍ ŽÁCI: Vánoční turnaj
 28. 12. 8.00  DOROST: Vánoční turnaj
 31. 12. 9.30  MINIHOKEJ 2007: Okresní turnaj
 2. 1. 19.30  HOKEJ DOROST: HC Opočno – Nové Město n. M.
 3. 1. 9.00  MINIHOKEJ 2006: HC Opočno – SK Třebechovice  
  p. O., Královští Lvi HK II, Stadion N. Bydžov
 3. 1. 17.00  HOKEJ JUNIOŘI: HC Opočno – Nové Město n. M.

K R A J S K Á  S O U T Ě Ž  M U Ž Ů  –  V Ý S L E D K Y

 7. 12. 2014  Čestice – HC Opočno 4:5 v prodloužení (1:0,1:3,2:1,0:1)
  Branky: Jedlička (-), Serbousek (Černík), Žid L. (-), Slezák 
  (Vencl, Jedlička), Jedlička (Rail)
 30. 11. 2014 HC Opočno – HC Jaroměř „B“ 17:3 (4:0, 6:1, 7:2)
  Branky: Bláha, od 31. min. Blasko, Jakl, Serbousek, 
  Reichmann, Jedlička, Žid L., Žid K., Židík, Černík, Rail, 
  Slezák, Řehák, Bury, Čtvrtečka, Chmelík, Vencl, Bartoň,
  Škrabal, Přibyl
 26. 11. 2014  HC Opočno - SK Třebechovice „B“   10:1   (5:1, 1:0, 4:0)
  Branky: Reichmann (Bury, Žid K.),  Vencl (Chmelík, 
  Jedlička), Židík (Přibyl), Slezák (Řehák), Přibyl (Židík), 
  Čtvrtečka (Rail), Cmelík (Čtvrtečka), Přibyl  (Smola), 
  Jakl (Černík), Židík
  23. 11. 2014 Semechnice – HC Opočno   1:2   (0:2, 0:0, 1:0)
  Branky: Rail (Čtvrtečka), Řehák (-)
 Přehled výsledků všech kategorií najdete na hokej.opocno.cz

 —  F O T B A L  —

S TA R Š Í  PŘ Í PR AV K A  S I  O DV E ZL A  
Z  TUR NAJ E  O  P O H Á R  F IR MY  T S S  S TŘ ÍB RO

Rozlosování turnaje, který se konal 28. října v Třebechovi-
cích, nám do skupiny přisoudilo dva kvalitní týmy a málo-
kdo čekal, že postoupíme ze skupiny do semifinále. Již naše 
první utkání bylo rozhodující pro náš další postup. V tomto 
utkání naše mužstvo překvapilo jak nás trenéry, tak i soupe-
ře a všechny diváky svojí aktivní a kvalitní hrou proti dob-
ře hrajícímu soupeři a zaslouženě si z tohoto utkání odnesli 
potřebný bod a výsledek 0:0 i přesto, že šance byly na obou 
stranách. Z předchozích výsledků ve skupině vyplynulo, že 
v našem druhém utkání nám k postupu stačí remíza a s tím 
jsme také do utkání vstupovali. Náš tým plnil defenzivní úko-
ly a když to šlo, tak zaútočil. Jeden z našich rychlých přecho-
dů proměnil ve vedoucí gól Matěj Michalík a vypadalo to ještě 
lépe. Pak ale soupeř přidal na obrátkách a zatlačil nás před 
naši branku. Jednu ze svých příležitostí proměnil a drama 
bylo na světě. Velice důležité bylo, jak si počínal náš brankář 
Jára Serbousek, který nás svými výbornými zákroky držel od 
začátku turnaje. Remízu se nám podařilo udržet a tím i po-
stup do semifinále.

 V semifinále jsme proti vítězi druhé skupiny hráli velice dob-
ře takticky a hlavně dobře bránili a utkání tak skončilo remí-
zou 0:0 a šlo se na penalty. Hned při první penaltě zaúřadoval 
v brance Jára Serbousek a dobrým zákrokem zneškodnil pe-
naltu soupeře. Pak proměnil penaltu Tobiáš Sobotka a vedli 
jsme 1:0, soupeř srovnal na 1:1, ale Matěj Michalík nás poslal 
do vedení 2:1, soupeř opět srovnal na 2:2 a rozhodnutí měl 
na noze Jára Serbousek – bohužel Jára neproměnil a pokra-
čovalo se dál. Jára si spravil chuť hned potom a kryl další po-
kus soupeře a rozhodnout šel Lukáš Dvořák – bohužel nedal 
a jelo se znovu. Soupeř proměnil a poprvé vedl 3:2. Museli 
jsme dát a šel kopat Petr Krivčík. Všechny nás uklidnil krás-
ně proměněnou penaltou do horního rohu branky a srovnal 
na 3:3. Na řadu šel opět soupeř a přišla zase chvíle našeho 
brankáře – soupeř neproměnil. Dalším, kdo mohl rozhod-
nout, byl Lukáš Prause, ten s přehledem proměnil a poslal 
naše mužstvo do finále. 

 Ve finále nastoupilo naše družstvo již podruhé na tomto 
turnaji proti dobře hrajícímu družstvu Sokola Třebeš a sna-
žilo se navázat na dobrý výkon z prvního vzájemného zápa-
su. Bohužel naše družstvo trochu v průběhu utkání ztratilo 
koncentraci a po naší neproměněné velké šanci nás soupeř 
před koncem utkání potrestal úvodním gólem. Náš tým to 
poslalo do kolen a soupeř kontroloval hru a přidal druhý gól. 
Bylo rozhodnuto. Nakonec naše družstvo skončilo na vyni-
kajícím druhém místě a mohly po krátkém zklamání z pro-
hraného finále propuknout oslavy. Dobrý výsledek našeho 
týmu potvrdilo i to, že Jára Serbousek byl vyhlášen nejlepším 
brankářem celého turnaje. Chtěl bych poděkovat všem hrá-
čům a hráčkám za předvedené výkony, divákům za podporu 
a organizátorům za skvěle připravenou akci pro děti.  
 Dušan Krištof

Sestava Opočno: Ležící dole na fotce – Serbousek Jaroslav, dol-
ní řada zleva Petera Adam, Kotland Marek, Krejzlová Adéla, 
Krivčík Petr, Přibyl Jakub, horní řada zleva Prause Lukáš, Ša-
fář Jan, Michalík Matěj, Sobotka Tobiáš, Klug Tomáš, Paštika 
Radek, Dvořák Lukáš, Hejzlar Radek, Trenéři zleva – Prause 
Jiří, Krištof Dušan, Sobotka Radim

Výsledky Opočna – ve skupině: Opočno 0:0, Černilov – 
Spartak Opočno 1:1, semifinále: Spartak Opočno – Tře-
bechovice BÍLÁ 0:0 pen. 4:3, finále: Sokol Třebeš – Spar-
tak Opočno 2:0
Konečné pořadí: 1. Sokol Třebeš, 2. Spartak Opočno, 3. 
Třebechovice BÍLÁ, 4. Malšova Lhota, 5. Černilov, 6. Tře-
bechovice MODRÁ
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STŘECHY-BOBÁK  
České Meziříčí 13
tel: 737 674 357
www.strechy-bobak.cz
strechy.bobak@seznam.cz

Nabízíme pokrývačské a klempířské práce, montáž 
střešních oken, hydroizolace PVC folií pro ploché střechy aj.
Rozsah prací od drobných oprav po kompletní realizace.

Vypracování cenové nabídky zdarma. 

STŘECHY BOBÁK
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NOVOU  KNIHU  V ZP OM ÍN K Y  NA  O P O ČNO 
KOUPÍTE  V  O P O ČN Ě  I  V  PR A ZE

Na léta dětství a mládí strávená v Opočně vzpomínají:

Knihu o 80 stranách doplněnou 150 dobovými fotografiemi vy-
dalo občanské sdružení ABAKUS ve spolupráci s městem Opoč-
nem. Její cena je 230 Kč. 
V Opočně ji zakoupíte v informačním centru, v prodejně SOMI-
PO, Ateliéru Renata a Zámecké vinotéce na Kupkově náměstí. 
V Praze v prodejně PLAVEC, Plavecká 6, Praha 2. Tel.: 777 217 
870. Tamtéž můžete zakoupit i kalendář Opočno a okolí pro rok 
2015. Na dobírku objednávejte na: jiri.kralicek@abakus-eu.com.

Co si vzájemně přát k Vánocům a do nového roku? Je pravdou, že  
v každém věku si přejeme něco jiného a že čím jsme starší, tím víc se 
dostává do popředí přání pevného zdraví. Přejeme vám tedy pevné 
zdraví! Nejen o Vánocích... A přejeme vám také to, abyste si zdraví 
vážili a abyste na každém dni roku 2015 našli vždy něco krásného. 
 Svaz tělesně postižených v ČR, o.s., organizace Opočno

CÉ CEDE É FÍS GÉ GÉ GÉÉ
Posíláme vám vánoční přání ze ZUŠ Opoč-
no. Uznáváme, že je na první pohled trochu 
nesrozumitelné, ale řekněme, že je to řeč 
hudby. Takto by asi mohlo vypadat hláskové 
vyjádření not. Už víte, jaký hudební pozdrav 
vám posíláme? Narodil se Kristus Pán. Pře-
jeme vám všem, abyste Vánoce strávili s tou-
to  myšlenkou. Myšlenkou radosti a naděje.
 ZUŠ Opočno

VZPOMÍNK Y na Opočno


